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Javnost: [to konstati-
ravte pri va{ata ednone-
delna rabotna poseta vo 
bitolskata bolnica i koi 
se pridobivkite od vakvi-
ot direkten pristap za po-
dobruvawe na menaxmentot 
vo bolnicata i voop{to kak-
vi se prvi~nite iskustva 
od vakviot vid rabotni po-
seti na JZU?

Nikola Todorov: Koga sa-
kame eden problem da se re-
{i, mora najprvo da se pre-
poznae, da se soberat rele-
vantni podatoci i da se na-
pravi seopfatna analiza. 
Sobiraweto na tekovnite 
podatoci vo samata JZU e naj-
dobra po~etna to~ka za so-
gleduvawe na sostojbata i 
otkako }e se definiraat glav-
nite problemi, celta e nivno 
re{avawe.

Vakviot ~ekor za re{ava-
we na problemite vo rabotata 
na bolnicite se bazira vrz 
poznatiot japonski koncept 
KAJZEN, koj podrazbira deta-
len skrining na problemite 
i iznao|awe soodvetni re{e-
nija soglasno specifi~nite 
problemi na sekoja bolnica.

Celta na ovie poseti e da 
ja vidime realnata pretstava 
na samoto mesto. Vo ramkite 
na posetata se sodr`ani dva 
aspekta. Prviot e organiza-
ciski, za koj se zadol`eni 
eksperti od oblasta na pra-
voto, finansiite, revizijata, 
smetkovodstvoto i menax-
mentot na bolnicata. Vtoriot 
segment e povrzan so emi-
nentni doktori i profesori 
koi so svoeto znaewe i is-
kustvo pridonesuvaat za po-
dobruvawe na medicinskiot 
aspekt na funkcionirawe na 
soodvetnata JZU.

Dosega{nite iskustva od 
rabotnite poseti bea pozi-
tivni. Zna~i, po napravenata 
analiza na sostojbite vo site 
medicinski oddeli, bea done-
seni kratkoro~ni i podolgo-
ro~ni merki i zaklu~oci vo 
zavisnost od prioritetite i 
realnite problemi na resur-
site vo ovie zdravstveni us-

tanovi. Po bolnicite vo [tip 
i Bitola, slednata rabotna 
poseta }e bide vo Klini~kata 
bolnica vo Tetovo. Kako {to 
ve}e najaviv, ovie proektni 
aktivnosti }e se sproveduvaat 
kontinuirano vo slednite 
~etiri godini.

Javnost: Dali ste zado-
volni od efektite pri va-
{ata poseta vo Bitola i koi 
se konkretnite pridobivki 
za pacientite?

Nikola Todorov: Evident-
no e deka za vreme na edno-
nedelniot monitoring vo kli-
ni~kite bolnici vo Bitola i 
vo [tip na samoto mesto se 
nadminaa pogolem broj pro-
blemi od organizaciski i 
stru~en karakter. Vo ovaa pri-
lika }e nabrojam samo nekol-
ku od pozna~ajnite pridobiv-
ki za bitolskata bolnica, koi 

mo`ea da se vidat vedna{ na 
samoto mesto i od koi benefit 
imaat i lekarite i pacien-
tite. Taka, do krajot na rabot-
nata nedela celosno bea re-
novirani i rekonstruirani 
bolni~kite ambulanti, koi 
samo pred pet dena, odnosno 
na po~etokot od stru~niot 
monitoring bea vo lo{a in-

frastrukturna sostojba. Isto 
taka, celosno be{e renoviran 
vlezot vo ambulantite, stave-
na e nova oprema (mebel) i 
izvr{eno doureduvawe na 
hodnicite so novi stol~iwa 
za ~ekalnite. Kon sredinata 
na rabotnata nedela promovi-
ravme donacija na medicin-
ska oprema od [vedska, koja, 
me|u drugo, vklu~uva i 13 Gam-
bro ma{ini za dijaliza i 
so nea se zameneti site ma{i-
ni vo centarot za dijaliza so 
pokvalitetni. Za potrebite 
na bolnicata obezbedeno e i 
novo ambulantsko vozilo - 
donacija od turskata vlada. 
Vovedena be{e i digitali-
zacija na rentgen snimkite, 
odnosno negativnite naodi 
nema da se vadat na film, tuku 
samo na CD, {to }e pridonese 
za zna~itelna za{teda na sred-

stva koi ostanuvaat vo bitol-
skata bolnica i koi, i pona-
tamu }e se iskoristat za po-
trebite na pacientite.

Isto taka, napravivme i 
reorganizacija na rabote-
weto na anesteziolozite, a 
benefitot za pacientite e 
namalenoto vreme za ~ekawe 
za hirur{ki intervencii. 
Isto taka, ginekolo{kata am-
bulanta e dislocirana od 
ginekolo{koto oddelenie, ko-
ja prethodno, sprotivno na 
propisite, be{e smestena vo 
bolni~kiot oddel.

Za kratko vreme, vo ovaa 
zdravstvena ustanova }e se 
otvori i oddel za vr{ewe 
inseminacija ({to pretsta-
vuva uslov za in-vitro op-
loduvawe), koja }e ~ini 1.500 
denari za osigurenicite, 
so {to }e se ovozmo`i kva-
litetna usluga za gra|anite 
na Bitola i celiot region, no 
i }e im se obezbedi seriozna 
za{teda (vo privatni bolni-
ci istata usluga ~ini mnogu 
pove}e). Za taa cel, obezbe-
divme mikroskop, centrifuga 
i drugi segmenti koi }e ovoz-
mo`at ovaa usluga da se vr{i 
vo Klini~kata bolnica vo 
Bitola.

No, na{ite aktivnosti ne 
zavr{uvaat tuka i, kako {to 
ve}e najaviv, po zavr{uvawe-
to na ovaa poseta, bitolskata 
bolnica e stavena vo t.n “bli-
zok monitoring” so {to go 
sledime izvr{uvaweto na 
na{ite preporaki. Isto taka, 
vo delot na hirur{kite in-
tervencii kade ima{e dolga 
lista na ~ekawe ja zadol`iv-
me Klini~kata bolnica - Bi-
tola vo narednite tri meseci 
da dostavuva nedelen opera-
tiven plan za planirani hi-
rur{ki intervencii i iz-
ve{taj za realizacija na 
pla-not. Naskoro, }e bide 
pu{tena vo upotreba i novata 
sofis-ticirana oprema so 
koja }e rabotat lica koi, pod 

INTERVJU

MAKEDONSKOTO ZDRAVSTVO
]E GO NAPRAVIME RESPEKTABILNO

U{te od samoto nazna~uvawe na Nikola Todorov za minister na Ministerstvoto za zdravstvo na Republika Ma-
kedonija za nego najgolemiot predizvik e odnosot kon pacientite, zatoa Todorov se zalaga za dostoinstvoto na 
pacientite, pa spored toa, odnosot kon pacientite na medicinskiot i nemedicinskiot personal vo JZU }e bide 
pod postojan monitoring na Ministerstvoto za zdravstvo. [to se odnesuva pak do novata 2012 godina, toj pro-
dol`uva da raboti so polna energija i posvetenost vo realizacijata na ve}e zapo~natite proekti, koi }e do-
nesat unapreduvawe na zdravstvenata za{tita na gra|anite i voop{to kon nov kvalitet vo zdravstvoto, {to 
be{e i povod za intervju so nego.

Nikola Todorov, minister za zdravstvo
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INTERVJU
men-torstvo na prof. d-r 
Miodrag Vr~akovski, }e bidat 
obu~u-vani za koristewe na 
magnet-na rezonanca na 
Klinikata za radiologija vo 
Skopje, a po zavr{uvaweto na 
obukata ko-risteweto na 
opremata }e go vr{at kadrite 
na bitolskata bolnica.

Javnost: Za 2012 godina 
buxetot na Ministerstvoto 
za zdravstvo e zgolemen za 
re~isi 30 otsto i zaedno so 
fondovskiot }e te`i okolu 
400 milioni evra. Kade }e 
gi naso~ite parite i koi se 
va{i najzna~ajni proekti 
za slednata godina?

Nikola Todorov: [to se 
odnesuva do prioritetite, 
u{te od samiot po~etok na 
moeto nazna~uvawe ka`av 
deka prv prioritet za mene e 
zadovolstvoto na pacientite 
i podignuvawe na kvalitetot 
na zdravstvenite uslugi. Vto-
rata cel e aparaturata i edu-
kacijata na doktorite i treta 
- izgradba na infrastruktu-
rata. Vo ramkite na toa, in-
tenzivno rabotime na reali-
zacijata na konkreten proekt 
so koj }e se podobrat orga-
nizacijata i komunikacijata 
na skopskite kliniki.

Najgolem del od sredstvata 
nameneti se za realizacija 
na preventivnite i kurativ-
nite programi. Taka, progra-
mata za obezbeduvawe insu-
lin za bolnite od dijabetes e 
zgolemena za 56.600.00.00 de-
nari i vkupno }e iznesuva 
560.000.00.00 denari. Isto 
taka, pove}ekratno e zgoleme-
na i Programata za retki bo-
lesti, za koja 2011 godina bea 
izdvoeni 10 milioni denari, 
a vo 2012 godina za ovaa pro-
grama predvideni se 60 mi-
lioni denari.

Drugi pogolemi nabavki 
za novata 2012 godina e na-
bavkata na vakcini, za koi }e 
bidat izdvoeni 207 milioni 
denari, kako i nabavkata na 
metadon (38 milioni denari), 
a dovolno sredstva se obez-
bedeni i za lekuvawe na bol-
nite od dijaliza, za obuka na 
zdravstvenite rabotnici i 
za realizacija na ostanatite 
proekti za unapreduvawe na 
sistemot i na zdravstvenata 
za{tita vo RM.

Javnost: Novina e mo-
delot za regionalno upa-
tuvawe na pacientite, ~ija 
realizacija treba da po~ne 
od januari. Dali sistemot e 
kompletno podgotven i {to 
zna~i toa za gra|anite, od-
nosno za pacientite?

Nikola Todorov: Su{ti-
nata na noviot model e {to 
pacientot mo`e da izbere kaj 
koj lekar }e odi na celata 
teritorija na dr`avata, no 
toa da bide na isto nivo na 
zdravstvena za{tita. Na pri-
mer, ako treba da odi kaj o~en 
lekar vo Gevgelija, toa mo`e 
da go napravi i vo Skopje, no 
na sekundarno nivo, na pri-
mer vo novata Gradska op{ta 
bolnica “8-mi Septemvri” 
ili vo Hirur{kata bolnica 
“Sv.Naum Ohridski”. Se raz-
bira, ako stanuva zbor za iten 
slu~aj, doktorot ima pravo 
pacientot da go upati di-
rektno na klinika. Isto taka, 
noviot sistem za upatuvawe 
ne se odnesuva na decata do 
14 godini, za hroni~nite 
bolni i bremenite `eni. 
Zna~i, ako pacientot e iten 
slu~aj, toj se upatuva vo prvata 
zdravstvena ustanova ili se 
povikuva brza pomo{ bez kak-
va bilo dilema. No, vo slu-
~ajot na barawe specijalis-
ti~ki uslugi vo redovna pro-
cedura, pacientite ne treba 
samite da baraat, za{to se-
koga{ vistinskiot sovet }e 
go dobijat od mati~niot le-
kar, koj }e gi naso~i kon 
potrebniot specijalist.

Javnost: Va{ komentar 
okolu odnosot kon pacien-
tite, kako vie kako minis-
ter gledate na ova i {to 
konkretno prezemate za po-
dobruvawe na sostojbata?

Nikola Todorov: Kako 
{to znaete, eden od poglav-
nite prioriteti na Minis-
terstvoto e kvalitetot na 
uslugite, posebno od aspekt 
na zgolemuvawe na zadovol-
stvoto na pacientite i za 
podobruvawe na imixot na 
javnite zdravstveni ustanovi 
vo dr`avata. U{te na samiot 
po~etok na moeto nazna~uvawe 
ka`av deka na ova pra{awe 
}e se fokusiram mnogu se-
riozno, za{to najgolemiot 
predizvik e odnosot kon lu-

|eto, toa e najgolemata raz-
lika me|u javnoto i privat-
noto zdravstvo - vo privatna 
bolnica odite i dobivate 
nasmevka, termin, bez turka-
nici, dostoinstveno, a vo jav-
noto zdravstvo ~esto nedos-
tiga i “povelete”. Na{a cel e 
tretmanot vo JZU da bide kako 
kon ~ovek i ni{to poinakov 
od ona {to e vo privatnoto 
zdravstvo.

Podobruvaweto na nivoto 
na usluga i satisfakcijata na 
pacientite e strate{ki pri-
oritet za Ministerstvoto za 
zdravstvo. Stanuva zbor za 
podolgoro~na inicijativa i 
vo taa nasoka prodol`uvame 
so obukite na medicinskiot 
i nemedicinskiot personal 
za transformacija vo stavo-
vite i odnosot kon pacient-
ite, za voveduvawe i merewe 
na relevantnite indikatori 
za satisfakcija na pacient-
ite i, sekako, seto ova e pod 
postojan monitoring na Min-
isterstvoto za zdravstvo.

Javnost: Koi se va{ite 
prioriteti na koi }e se fo-
kusirate vo 2012 godina?

Nikola Todorov: Kako 
{to ka`av, moi glavni pri-
oriteti i natamu ostanuvaat 
zadovolstvoto na pacientite, 
podignuvawe na kvalitetot 
na zdravstvenite uslugi, una-
preduvawe na aparaturata, 
kako i edukacijata na dokto-
rite i obnova na infrastruk-
turata.

Me|u pozna~ajnite novini, 
~ii benefiti }e se po~uvst-
vuvaat vo 2012 godina, e imple-
mentacijata na izmenite i 
dopolnuvawa na Zakonot za 
lekovi i medicinski poma-
gala, koj e vo sobraniska pro-

cedura i se o~ekuva da bide 
usvoen na po~etokot na sled-
nata godina. So ovie izmeni 
se predviduvaat seriozni 
promeni i regulacija na 
sistemot i pazarot na lekovi. 
Najzna~ajna novina e ovozmo-
`uvaweto paralelen uvoz na 
lekovi, odnosno eden ist lek 
od ist proizvoditel da mo`e 
paralelno da se uvezuva na 
teritorija na Makedonija. 
Paralelniot uvoz na lekovi 
}e mo`at da go vr{at i zdrav-
stvenite ustanovi za sopst-
veni potrebi, a so izmenite e 
predvidena i detalna regula-
cija na pazarot od aspekt na 
izvestuvawe na veledroge-
riite, odnosno proizvodite-
lite za nivnata namera za 
povlekuvawe od promet na 
lek registriran i staven vo 
upotreba vo Makedonija.

Isto taka, bi mo`el da 
spomenam deka na 5-ti januari 
zavr{i rokot za odobruvawe 
na novite ceni na lekovite, 
kako rezultat na primenata 
na novata metodologija za 
formirawe na edinstvenite 
ceni na lekovi. So ovaa merka 
o~ekuvame brz efekt za nama-
luvawe na cenite na lekovite 
koi se registrirani vo Ma-
kedonija. Seto ova }e prido-
nese za pogolema dostapnost 
na lekovite do gra|anite koi 
lekovite }e gi nabavuvaat po 
poevtini ceni, kako i pogo-
lema za{teda za zdravstve-
niot sistem, koi se izdvoju-
vaat za nabavka na lekovi, a 
neposredna direktna i indi-
rektna polza }e imaat i site 
gra|ani na RM.

Vo novata 2012 godina 
prodol`uvame da rabotime 
so polna energija i posve-
tenost vo realizacija na ve}e 
po~natite proekti, koi }e do-
nesat unapreduvawe na zdrav-
stvenata za{tita na gra|anite 
i voop{to nov kvalitet vo 
zdravstvoto. Voedno, veruvam 
deka vo izminative nekolku 
meseci uspeav da dadam po-
inakov tip na dinamika koj 
treba da ovozmo`i reformite 
da se odvivaat onaka kako {to 
se zamisleni. Smetam deka 
toa e klu~ot za promena na 
percepcijata vo zdravstvoto.

Zoran Pejkovski


